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Milý čtenáři,

828 slov z redakce

občas za mnou přijde nějaký muž, že hledá 
pomoc s vysvobozením od závislosti, nejčas-
těji na pornografii. Požádat druhého člověka 
o asistenci v takové věci vyžaduje odvahu, a té 
si opravdu vážím. Sám jsem před 30, přesněji 
už před 37 lety, hledal vysvobození ne přímo 
z pornografie, ale z nějaké podobně nechutné 
věci, a dobře se pamatuji, že jsem si říkal, že 
nikoho dalšího nepotřebuju – že to s Ježíšem 
zvládnu sám.

Nezvládl jsem to. Bůh chtěl, abych  vyhledal 
pomoc bratra, a poznal tak moc Boží i moc 
církve. Z toho vysvobození, ke kterému pak 
došlo hned a které mi vydrželo, jsem měl ten-
krát větší radost než z toho, když jsem se krátce 
předtím obrátil. Už mi bylo jasné, že bych to sám 
nezvládl a že mě vysvobodil Ježíš. Právě z toho 
jsem měl největší radost.

Moje vysvobození bylo snadné. Nejenže přišlo 
hned, ale nestálo mě skoro žádné úsilí. V období 
čtrnácti dnů po tom, co jsem se s tím svěřil, jsem 
si, když přišlo pokušení, připomínal biblický 
verš (1K 10,13). Později už v dané oblasti žádné 
pokušení nepřicházelo.

Nemám přesný přehled, jak to dopadlo 
s bratry, kterým jsem se snažil pomoci ze závis-
losti na pornografii (nebylo jich víc než deset). 
Někteří byli vysvobozeni, myslím, že většina. 
S některými jsem ztratil kontakt, což nezna-
mená, že vysvobozeni nebyli.

U vysvobozování ze závislosti jsem se naučil 
různé věci.

a) Jednorázový zásah většinou nefunguje, 
pomůže až v kombinaci s dlouhodobým dopro-
vázením. (U mě před lety to přišlo hned, ale to je 
ne tak častý případ.) 

b) Za vysvobození se vždycky, když je co 
„pálit“, platí praktickými kroky, třeba zabloko-
váním počítače na dané kanály nebo zničením 
nosičů či různých rekvizit.

c) Vždycky důležitější je postoj toho, kdo 
vysvobození potřebuje, než toho, kdo se mu snaží 
pomáhat. 

Ilustraci třetího bodu vidím v setkání krále 
Jóaše a proroka Elíši (2Kr 13,14–19):

Elíša onemocněl nemocí, na kterou měl ze-
mřít. Přišel k němu izraelský král Jóaš a roz-
plakal se nad ním. Řekl: „Můj otče, můj otče! 
Vozbo Izraele a jeho jezdci!“ Elíša mu řekl: 
„Vezmi luk a šípy.“ Vzal si luk a šípy. Potom 
řekl izraelskému králi: „Vlož svou ruku na 
luk.“ Vložil svou ruku a Elíša položil své ruce 
na ruce královy. Řekl: „Otevři okno na vý-
chod.“ Otevřel a Elíša řekl: „Vystřel.“ Vystře-
lil a Elíša řekl: „Šíp Hospodinovy záchrany 
a šíp záchrany proti Aramejcům. Zcela pobiješ 
Aramejce u Afeku.“ Pak řekl: „Vezmi si šípy.“ 
Vzal si je a Elíša řekl izraelskému králi: „Udeř 
do země.“ Udeřil třikrát a přestal. Muž Boží se 
na něj rozhněval a řekl: „Měl jsi udeřit pětkrát 
nebo šestkrát. Tak bys zcela pobil Aramejce. 
Nyní pobiješ Aramejce třikrát.“

Dojímá mě Jóašova úcta a láska k Elíšovi. 
Elíša na ni ale nijak nereaguje, snaží se Jóašovi 
rovnou sdělit něco jiného. (Vybavuje se mi ještě 
jedno osudové setkání: Když za Ježíšem  přišel 
Nikodém, taky mu učinil poklonu, zatímco Ježíš 
si taky hleděl úplně jiné, své agendy, kterou 

Nikodém nechápal.) Je to opravdu zvláštní pří-
běh o životodárné síle horlivosti, která nechyběla 
Elíšovi, ale Jóašovi.

Může se stát, že někdo splní Boží příkaz, 
a Bůh s ním přesto není spokojen? Přesně tak 
se to stalo v tomto případě. Jóaš poslechl, ale to 
nestačilo. Jóaš poslechl, ale Boží muž se na něj 
rozhněval. Jóaš poslechl, ale Boží vůle se nenapl-
nila a Izrael bil bit.

Představuji si, že Jóaš na Elíšův popud vzal 
toulec a ve formálním pomalém gestu se jím 
třikrát obřadně dotkl země. Měl při tom dobrý 
pocit, že poslouchá proroka. Elíša mu otevřel 
pohled na to, že Bůh chystá Izraeli vítězství nad 
Aramejci, ale Jóašovi se to s tím, co měl dělat 
se šípy, nepropojilo. Elíša přitom toužil, aby 
Jóaš zapomněl na svou královskou důstojnost, 
aby divoce poskakoval a tloukl šípy do země. 
(Některé biblické překlady zde mluví o střílení 
šípů do země, nicméně na poselství příběhu to 
nic nemění.)

U skutečné zbožnosti nejde o plnění příkazů, 
ale o vztah k Bohu. Jóaš neprožíval realitu Boží 
přítomnosti ani moci ani příležitosti. Poslechl, 
ale neprojevil nadšení ani horlivost.

U skutečné zbožnosti nejde předně o plnění 
Božích příkazů, ale o vztah. Plnění Božích pří-
kazů ze vztahu k Bohu teprve vyplývá.

S postojem „mouchy, snězte si mě“ se vysvo-
bození najít nedá. Se smutkem sleduji, když 
někdo říká, že o vysvobození stojí, ale přitom 
„chce, a nechce“ nebo nepočítá s tím, že by Bůh 
mohl něco udělat. 

Osvobození nepřijde, když nebudeme dělat 
„něco navíc“. Skoro bych řekl, že bez nadšení 
nejsme od Boha schopni nic přijmout. Bez horli-
vosti nelze v Božím království získat nic.

Horlivost se přitom nedá naučit – je to něco, 
co vychází zevnitř. Horlivost je jediná přiměřená 
reakce na to, jaký je Bůh. Lidé, kteří nejsou nad-
šení, nepoznali, jaký Bůh je, nebo to zapomněli 
a je to pro ně už jen vzdálená realita.

Kde najít nadšení? Jak být horlivý? Potřebu-
ješ návod? Návod na něco, co se nedá naučit?

Je-li skutečná horlivost pro Boha věcí 
vztahu, potřebujeme Boha hledat.  
On sám říká, že ho lze nalézt.  
Věřím, že nám v tom bude  
pomáhat.

Vystřílej celý 
zásobník!
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